

# 中国健康心理学杂志

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY



**马文有** 现任河北联合大学附属开滦精神卫生中心院长、书记，主任医师、教授。国际中华应用心理学研究会理事、副秘书长；《中国健康心理学杂志》编委；中国心理卫生协会煤炭分会副理事长；河北省心理卫生学会副理事长兼危机干预专业委员会主任委员。发表论文80余篇，获11项科技进步奖，出版著作17部。

ISSN 1005-1252



9 771005 125074



中国心理卫生协会  
CHINESE ASSOCIATION FOR  
MENTAL HEALTH

2013年 第21卷 第 2期  
Volume 21 Number 2 February 2013

2

# 中国健康心理学杂志 2013年第21卷第2期

## 目 次

### 精神卫生

- 首发精神分裂症患者空间旋转的认知功能 ..... 赵秋林 陈 玖 杨来启等(161)  
以被害妄想为主的精神分裂症患者自尊、应对方式及其与精神症状的关系 ..... 徐子燕 张 怡 李占江等(164)  
阿立派唑对精神分裂症认知功能及神经元特异性烯醇化酶水平的影响 ..... 季 莉 袁宏伟 赵幸福等(167)  
帕利哌酮缓释剂与利培酮对精神分裂症患者血浆催乳素及社会功能的影响 ..... 胡海萍 (170)  
精神分裂症患者认知功能障碍 ..... 谭 莉 曹 丽 刘建新等(172)  
经典与非经典抗精神病药对流浪乞讨精神分裂症患者临床疗效对比 ..... 甄庆伟 孙佳文 (175)  
齐拉西酮与利培酮治疗精神分裂症疗效 Meta 分析 ..... 孙志刚 李素水 宋丽华等(177)  
利培酮与奥氮平治疗难治性精神分裂症对照研究 ..... 杜春燕 (179)  
舟曲泥石流灾区居民创伤后应激障碍症状调查 ..... 李 锏 蒋 霞 王 成等(181)  
精神分裂症患者述情障碍与共情缺陷的相关性 ..... 何金华 王建平 普建文等(183)  
帕利哌酮缓释片与阿立哌唑治疗首发精神分裂症对照研究 ..... 杨国平 吴 越 顾 君等(185)  
时间管理对提高精神分裂症患者日常生活自理能力的作用 ..... 朱 慧 张 燕 徐 清等(232)

### 心身医学

- 宫颈癌围术期患者家属焦虑抑郁状况与疾病了解程度的相关性 ..... 张 娜 郭玉芳 张静平 (187)  
支气管哮喘患者心理健康与应对方式 ..... 李 婷 王一赫 段熙明等(189)  
孤独症患者胃肠失功能的临床研究 ..... 李素水 王 霞 范彦蓉等(191)  
度洛西汀治疗产后抑郁症 ..... 陈志斌 叶庆红 唐 错等(193)

### 心理评估

- 大学生网络小说成瘾问卷编制 ..... 嵩钰佳 国 实 商庆龙等(195)  
驾驶员危险知觉情境问卷的编制 ..... 常若松 马锦飞 陈晓晨等(201)  
计算机专业大学生择业效能感量表的编制 ..... 王欣欣 闫德勤 胡卫星等(204)

### 心理干预

- 团体心理治疗对抑郁症患者生活质量的影响 ..... 边 军 郑川燕 (198)  
团体心理辅导对医学专业新生情绪与压力管理的影响 ..... 葛 慈 张聪颖 武雪娇等(199)  
人际交往团体心理咨询对大学生自我和谐的影响 ..... 王海荣 (208)  
生物反馈辅助治疗抑郁症的临床研究 ..... 吕振雷 祁曙光 张云彪等(210)  
团体心理辅导效果及治疗因素研究 ..... 李晓芸 班永飞 (211)  
心理干预对农村留守儿童心理状况的影响 ..... 魏贤玉 朱 薇 朱相华 (214)  
产前心理干预对降低初产妇剖宫产率的作用 ..... 于 蕾 (216)  
团体心理治疗对住院神经症病人的影响 ..... 刘 洋 刘华清 张 东 (217)  
护理心理干预对冠状动脉造影病人的心理影响 ..... 郑川燕 裴双义 (220)  
高职特殊群体学生自我接纳团体辅导的实验 ..... 刘凌霜 (221)

### 职业心理

- 监狱警察睡眠质量与心理健康 ..... 辛 勇 冯 春 陈幼平 (224)  
军队医院护士时间管理倾向与成就动机 ..... 侯 霞 张 莉 (228)  
残疾孩子家长状态焦虑与生存质量状况 ..... 李 丹 刘明翔 彭夏碧等(230)  
36 小时睡眠剥夺对青年军人表象旋转加工机制的影响 ..... 邓自和 陈 玖 吴兴曲等(234)  
通信施工人员自我和谐状况分析 ..... 王晓一 李 薇 王 蕊等(237)

通信施工人员自我和谐、职业倦怠与自我效能感	王晓一 李薇 王蕊等	(238)
应聘护士的人格特征	张李娜	(240)
临床护士工作满意度及其影响因素	陈心月 张媛 李萌等	(242)
<b>儿童少年心理</b>		
洪灾后安置期受灾群体焦虑状况及影响因素	章志红 兰华 朱小康等	(248)
中学生睡眠质量与生活事件及社交焦虑	严虎 陈晋东 赵丽萍等	(250)
中学生应对方式与家庭功能及自我效能感	冯娟 屈妍	(253)
初中生自杀意念与抑郁的相关性	常向东 石军红 黄璐等	(255)
高中生自杀态度的特征及其与自杀意念	张媛 胡小兵 程欣等	(258)
高中生亲子教养方式认知差异的研究	倪啸曼	(260)
在沪藏族初中生孤独感与应对方式	石军红 常向东 马丹英	(263)
两类社区学校小学生父母教养方式与自主学习能力	郭敏慧 郑晓边 孙志萍	(265)
高高职生主观幸福感的特点及其影响因素	高长松	(268)
高中生自尊发展特点研究	张丽华 邸秀娟 赵玲等	(271)
友谊质量与中职学生危险行为的关系	王晓彦 周明娜 童俊	(273)
家庭经济因素对高中生行为动力的影响	王雪 王有智	(277)
<b>大学生和研究生心理</b>		
地震极重灾区大学生总体幸福感	何树德	(245)
农村留守经历对大学生成人依恋风格和主观幸福感的影响	何冬丽	(280)
本地与外地高校大学生情绪稳定性	孙才智 杨绍清 阚鹏程	(282)
医科大学生手机网络成瘾与冲动性	张燕贞 张卫 伍秋林	(284)
“隐性”的色彩对情绪影响与人格因素	王晓宇 林贞 詹鋆	(287)
学校及家庭因素对高高职生时间管理倾向的影响	高丽	(298)
中国大学生应对方式与心理健康关系的Meta分析	李金德 刘惠珍	(301)
大学生心理控制源、时间管理倾向与成就动机相关性	周静 王卫红 李丹	(307)
临床医学本科毕业生择业效能感及其影响因素	沈东来 肖蓉	(310)
<b>社会心理</b>		
社会支持和应对方式与医学生心理健康	胡淑芳 刘芳娥 梅梓	(291)
高校男生性别角色冲突与求助态度的关系	杨莉莉 王璐 申田	(292)
高等院校大学生“床帘现象”调查与分析	朱莹 水杰 张徐萍等	(294)
军队医科研究生学风调查	许放 鲁娟 周东	(296)
面部表情对利他行为影响的实验研究	郑奥文 张璐琨 陈晓梅等	(305)
<b>老年心理</b>		
高校退休老人家庭功能与自觉幸福度的相关性	姜羨 郭鑫 张鄂等	(312)
<b>综述</b>		
孤独症谱系障碍与线粒体失功能的关系	王霞 李素水 孙志刚等	(314)
自闭症儿童干预技术	赖珊 徐光兴	(317)
<b>会议纪要</b>		
全球华人心理与健康国际学术会议	李建明报道	(169)
中国健康心理学杂志编辑委员会委员名单		(封3)

# CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Volume 21 Number 2 February 2013

- Preliminary Study on Spatial Rotation Cognitive Function of Patients with Schizophrenia. .... Zhao Qiulin, Chen Jiu, Yang Laiqi, et al(161)
- Characteristics and Relationship of Self-esteem, Coping Styles and Psychotic Symptoms in Schizophrenia  
Patients with Persecutory Delusions. .... Xu Ziyan, Zhang Yi, Li Zhanjiang, et al(164)
- The Influence of Aripiprazole on Cognitive Function in Schizophrenia and the Serum Levels of Neuron-specific Enolase(NSE). .... Ji Li, Yuan Hongwei, Zhao Xingfu, et al(167)
- The Effect of Paliperidone and Risperidone on Serum Prolactin Level and Social Functioning in Patients with Schizophrenia. .... Hu Haiping(170)
- Cognitive Disorder in Schizophrenia. .... Tan Li, Cao Li, Liu Jianxin, et al(172)
- Contrast of Clinical Efficacy to Vagrant Patients with Schizophrenia by Typical and Atypical Antipsychotic Drugs. .... Zhen Qingwei, Sun Jiawen(175)
- The Efficacy and Safety of Ziprasidone and Risperidone for Schizophrenia: A Meta—Analysis. .... Sun Zhigang, Li Sushui, Song Lihua, et al(177)
- Comparative Study on Risperidone and Olanzapine in the Treatment of Treatment-resistant Schizophrenia. .... Du Chunyan(179)
- Post-traumatic Stress Disorder Symptoms of Residents in Large Debris Flow Disaster Area in Zhouqu. .... Li Keng, Jiang Xia, Wang Cheng, et al(181)
- Correlation between Alexithymia and Empathic Deficits of Schizophrenia. .... He Jinhua, Wang Jianping, Pu Jianwen, et al(183)
- Control Study on Paliperidone and Aripiprazole in the Treatment of First-episode Schizophrenia. .... Yang Guoping, Wu Yue, Gu Jun, et al(185)
- Correlations between the Anxiety and Depression Status and Disease Related Knowledge among Family  
Caregivers of Perioperative Patients with Cervical Cancer. .... Zhang Na, Guo Yufang, Zhang Jingping(187)
- Mental Health and Coping Style of Patients with Asthma. .... Li Ting, Wang Yihe, Duan Ximing, et al(189)
- A Clinical Study on Gastrointestinal Dysfunction in Patients with Autism. .... Li Sushui, Wang Xia, Fan Yanrong, et al(191)
- Duloxetine in the Treatment of 69 Postpartum Depression. .... Chen Zhibin, Ye Qinghong, Tang Kai, et al(193)
- Primary Development of Undergraduates' Internet Novel Addiction Questionnaire. .... Song Yujia, Guo Shi, Shang Qinglong, et al(195)
- Effect of Group Psychotherapy on Quality of Life of Depression Patients. .... Bian Jun, Zheng Chuanyan(198)
- Effect of Group Psychological Guidance on Emotion and Stress Management of Medical Freshmen. .... Ge Ci, Zhang Congying, Wu Xuejiao, et al(199)
- Development of the Situation Questionnaire of Driver Hazard Perception. .... Chang Ruosong, Ma Jinfei, Chen Xiaochchen, et al(201)
- Development of the Scale of Self-efficacy of Career Selection for Computer Students. .... Wang Xinxin, Yan Deqin, Hu Weixing, et al(204)
- Effect of Interpersonal Communication Group Counseling on College Students' Self-Consistency and Congruence. .... Wang Hairong(208)
- Clinical Study on Biofeedback in the Treatment of Depression. .... Lv Zhenlei, Qi Shuguang, Zhang Yunbiao, et al(210)
- Therapeutic Effect and Factors of Interpersonal Relationship Group Counseling. .... Li Xiaoyun, Ban Yongfei(211)
- The Effect of Psychological Intervention on Psychological Status of Rural Left-behind Children. .... Wei Xianyu, Zhu Ai, Zhu Xianghua(214)
- Effects of Prenatal Psychological Intervention on Reducing the Rate of Cesarean Section of Primipara. .... Yu Lei(216)

- The Effect of Group Psychological Therapy on Hospitalized Patients with Neurosis.  
..... Liu Yang,Liu Huaqing,Zhang Dong(217)
- The Effect of Nursing Psychological Intervention on Psychological State of Coronary Angiography Patients.  
..... Zheng Chuanyan,Pei Shuangyi(220)
- An Experimental Study on Group Counseling of Self-acceptance to the Special Group Students in Vocational College.  
..... Liu Lingshuang(221)
- The Relationship between Sleep Quality and Mental Health in Prison Policemen. ... Xin Yong,Feng Chun,Chen Youping(224)
- The Relationship between Nurses' Time Management Disposition and Achievement Motivation in Military Hospital.  
..... Hou Xia,Zhang Li(228)
- The Condition of the Disabled Child Parents' State Anxiety and Survival Quality.  
..... Li Dan,Liu Mingxiang,Peng Xiabi,et al(230)
- The Value of Time Management on Ebnhancing Activities of Daily Living in Schizophrenic.  
..... Zhu Hui,Zhang Yan,Xu Qing,et al(232)
- Effects of 36h Sleep Deprivation on Processing Mechanism of Presentation Rotation in Young Soldiers.  
..... Deng Zihe,Chen Jiu,Wu Xingqu,et al(234)
- Self Consistency and Congruence of Construction Workers of Communication Industry.  
..... Wang Xiaoyi,Li Wei,Wang Rui,et al(237)
- The Relationship between Self Consistency and Congruence,Burnout and General Self—Efficacy of  
Construction Workers of Communication Industry. .... Wang Xiaoyi,Li Wei,Wang Rui,et al(238)
- Study on Personality Characteristics of Nurse Candidates. .... Zhang Li'na(240)
- Job Satisfaction and Its Influencing Factors of Clinical Nurses. .... Chen Xinyue,Zhang Yuan,Li Meng,et al(242)
- The General Well-being Issues of College Students from the Most Serious Disaster-stricken Areas. .... He Shude(245)
- Anxiety and Influencing Factors of Flood Victims on Pending Arrange Period.  
..... Zhang Zhibong,Lan Hua,Zhu Xiaokang,et al(248)
- Relationship between Sleep Quality and Life Events,Interaction Anxiousness among Middle School Students.  
..... Yan Hu,Chen Jindong,Zhao Liping,et al(250)
- Relationship among Coping Style,Family Function and Self-efficacy of Middle School Students. .... Feng Juan,Qu Yan(253)
- Correlation between Suicidal Ideation and Depression of Junior High School Students.  
..... Chang Xiangdong,Shi Junhong,Huang Lu,et al(255)
- The Relationship between Suicide Attitudes and Suicidal Ideation of High School Students.  
..... Zhang Yuan,Hu Xiaobing,Cheng Xin,et al(258)
- Cognitive Difference of Parent-child Parenting Way of High School Students. .... Ni Xiaomin(260)
- The Relationship between Loneliness and Coping Style for Junior High School Students from Tibetan in Shanghai.  
..... Shi Junhong,Chang Xiangdong,Ma Danying(263)
- The Relationship between Self-regulated Learning Ability and Parents' Rearing Patterns of Students in  
Two Community Elementary Schools. .... Guo Minhui,Zheng Xiaobian,Sun Zhiping(265)
- Subjective Well-being Characteristics of Vocational College Students and Its Influencing Factors. .... Gao Changsong(268)
- The Developmental Characteristics of High School Students' Self-esteem. .... Zhang Lihua,Di Xiujuan,Zhao Ling,et al(271)
- The Relationship between Friendship Quality and Dangerous Behaviors of Technical School Students.  
..... Wang Xiaoyan,Zhou Mingna,Tong Jun(273)
- The Impact of Family Economy on Motivation System of High School Students. .... Wang Xue,Wang Youzhi(277)
- The Effect of Left—behind Experience on Subjective Well-being and Adult Attachment of Rural College Students.  
..... He Dongli(280)
- The Emotional Stability Differences between Local and Nonlocal College Students.  
..... Sun Caizhi,Yang Shaoqing,Kan Pengcheng(282)

- Relationship between Mobile Phone Internet Addiction and Impulsivity among Medical College Students.  
..... Zhang Yanzhen,Zhang Wei,Wu Qiulin(284)
- The Influence of Implicit Color on Emotion and Its Correlation with Personality Factors.  
..... Wang Xiaoyu,Lin Zhen,Zhan Jun(287)
- The Relationship between Social Support,Coping Style and Mental Health of Medical Students.  
..... Hu Shufang,Liu Fang'e,Mei Zi(291)
- The Relationship between Gender Role Conflict and Attitudes toward Seeking Professional Psychological Help of Male College Students. .... Yang Lili,Wang Lu,Shen Tian(292)
- "Bed Curtains Phenomenon " in Undergraduates. .... Zhu Ying,Shui Jie,Zhang Xuping,et al(294)
- Study Ethos of Military Medical Graduate Students. .... Xu Fang,Lu Juan,Zhou Dong(296)
- The Influence of Family and School on Time Management Disposition among Higher Vocational Students. .... Gao Li(298)
- The Relationship between Coping Style and Psychological Health:A Meta-analysis. .... Li Jinde,Liu Huizhen(301)
- Experimental Study on Effects of Facial Expressions on Altruistic Behavior.  
..... Zheng Aowen,Zhang Lukun,Chen Xiaomei,et al(305)
- The Relationship between Locus of Control,Time Management Disposition and Achievement Motivation among College Students.  
..... Zhou Jing,Wang Weihong,Li Dan(307)
- Career Decision-making Self-efficacy and Its Influencing Factors of Clinical Medical Graduates.  
..... Shen Donglai,Xiao Rong(310)
- Correlation between Family Functions and Self-conscious Happiness of University Retired Elderly.  
..... Jiang Xian,Guo Xin,Zhang Ying,et al(312)
- The Relationship between Autism Spectrum Disorders and Mitochondrial Dysfunction.  
..... Wang Xia,Li Sushui,Sun Zhigang,et al(314)
- Review Study on Autism:Interventions for Children. .... Lai Shan,Xu Guangxing(317)

## 中国健康心理学杂志

(月刊) 1993年创刊 第21卷 第2期  
2013年2月15日出版

主 管:中 国 科 学 技 术 协 会  
主 办:中 国 心 理 卫 生 协 会  
编委会出版:《中国健康心理学杂志》编委会  
(北京德外安康胡同5号 邮编:100088)  
(河北省唐山市建设南路57号 邮编:063000)  
电 话:0315-3726590  
E-mail :jkxl@chinajournal.net.cn  
http://jkxl.chinajournal.net.cn/  
编委会主任:崔以泰  
主 编:马 辛 袁聚祥 执行主编:李建明  
编委部主任:段建勋  
责任编辑:库雪飞 李 薇 英文编辑:杨绍清  
印 刷:河 北 理 工 大 学 印 刷 厂  
国 内 发 行:河 北 省 唐 山 市 邮 政 局  
邮发代号:18-285 (全国各地邮局订阅)  
国 外 发 行:中国 国际 图书 贸易 总公司(北京:399信箱)  
国 外 发 行 代 号:M8256  
中国 标准 连续 出 版 物 号: ISSN 1005-1252  
CN 11-5257/R

## CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Bimonthly Established 1993

Volume 21 Number 2 February 2013

**Responsible Institution:** Chinese Association of Science and Technology  
**Sponsor:** China Association for Mental Health  
**Editing & Publishing:** Editorial Board of China Journal of Health Psychology  
(5 Ankang Lane,Dewai,Beijing 100088,China)  
**E-mail :**jkxl@chinajournal.net.cn  
**http://jkxl.chinajournal.net.cn/**  
**Director of Editorial Board:**Cui Yitai  
**Editor-in-Chief:**Ma Xin Yuan Juxiang  
**Managing Director:**Li Jianming  
**Editorial Director:**Duan Jianxun  
**Executive Editor:**Ku Xuefei Li Wei  
**English Editor:**Yang Shaoqing  
**Printing:** Printing Plant of Hebei University of Technology  
**Domestic Distributor:**China Local Post Office  
**Code No:**18-285  
**Overseas Distributor:**China International Book Trading Corporation (P.O Box 399 of Beijing)  
**Code No:**M8256  
**CSSN:**ISSN 1005-1252 **CN** 11-5257/R